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Z a m y š l e n í 

Turistická sezona je v plném proudu. A cyklostezky i jiné silnice a hlavně silničky ožívají červenými dresy a ji-ným, více méně výrazným oděvem  cyklistů.  A nejen cyklisté, ale i jiní letní cestovatelé zamíří i do Poběžo-vic. Už proto, že je proslavila paní Micuko. I když „sláva“ by měla patřit i jejímu manželovi, který si ji do Po-běžovic přivezl a který se vlastně kvůli ní vzdal slibné diplomatické ka-riéry. A také jejich druhorozenému synovi Richardovi, který se snažil hned po První světové válce o spoje-ní všech evropských států, které mě-lo zabránit šíření fašismu a komunis-mu. Ale vzpomínku si zaslouží i prvo-rozený syn Micuko a Heinricha, Hans. Ten se stal dědicem ronšperské drža-vy. Pravda, možná i  kvůli své matce-Micuko, nebyl na tom ekonomicky nejlépe. Ale i tak i díky jemu byla po-stavena v roce 1924 česká škola, bu-dova, kde sestry boromejky vyučova-ly dívky (po roce 1948 kasárna – dnes zbouráno) a rod Coudenhove Kalergi přispěl i k vybudování nové, v roce 1938 fašisty vypálené synago-gy. Turista si asi něco z toho  přečte na informačních tabulích či najde ja-kés-takés informace v kupce všelija-kých skládanek, které jsou k dispozici v MKIS.  Možná, ale  když vyšlápne kopec  kolem kostela a rozhlédne se po náměstíčku, jež bývalo středem města, by si dal nějakou tu zmrzlin-ku, pohárek, kafíčko… Ale bývalé měšťanské domy dřímají. I chátrající budova bývalého okresního soudu. Marné volání… možná kdybych byla mladší nebo vyhrála. Ale čas je neú-prosný a vyhrát? Štěstí – „múúška jenom zlatá…“ Už mi dopřála v jiné oblasti. A navíc - vlastně ani nesázím. Ale přece jen: díky mladším ročníkům Poběžovice tak docela nespí. Hasiči, Silný kafe, MKIS se snaží, výlety a pochody. Snad to ti mladí opravdu vzali do ruky. A nejen v Poběžovicích. Poukazuje na to i zdařilý film režisér-ky Lenky Ovčáčkové Hluboké kon-trasty (Tiefe kontraste), který byl za její účasti promítán v MKIS, a to 6. června. Život v pohraničí,  na Šuma-vě a v Českém lese tu komentovali jeho přímí účastníci, kteří, ač se na-rodili dávno po válce, mají ke svému novému domovu upřímný vztah a chápou i ty, kteří museli svoje domo-vy v letech 1945/46 opustit. I když přece jen malinká poznámka: aby se mohlo kolem zámku Ronšperk uklízet a pokračovat v jeho opravách, muse-lo být nejprve zabráněno jeho úplné-mu zbourání. A o to se postarala už na konci 20. stol. starší generace.  A že se vše nepodařilo dotáhnout do konce? Dva nebo tři lidi proti většině, která všechno zpochybňuje a navíc má i správné známosti, těžko něco zmůžou. A na závěr ona omluva. Omlouvám se paní Ing. Lindové a paní Blahníkové. Ty, dne 5.5. z  pověření MěÚ, položily na hroby obětí Pochodu smrti i na hrob Heinri-cha Coudenhove Kalergi živé květy ozdobené trikolórou. Bohužel 9.5. by-ly květy zvadlé a trikolóra chyběla. Zřejmě se o to postaralo počasí a další okolnosti. Hroby pak vypadaly velmi smutně a opuštěně.  Stejně si ale myslím, že sedmdesátému výročí ukončení 2. světové vláky (oficiálně 8.5. a osvobození Poběžovic 4.5.) mělo město a také škola věnovat více pozornosti.    Marie Špačková 

                                        

 

Dne 9. května 2015 proběhla na hasičském hřišti v Poběžovicích soutěž v požárním sportu okrsku č. 11, Poběžovice. Do soutěže se zapojilo celkem 10 družstev – 6 družstev v kategorii muži, 2 družstva žen a 2 družstva dětí. Taková účast je pro náš okr-sek za poslední roky rekordní, ne-boť se soutěže zúčastnily všechny sbory, zapojené v činnosti okrsku a navíc, po dlouhých letech repre-zentovalo SDH Poběžovice také družstvo žen.  Soutěž byla zahájena nástupem všech družstev ve dvě hodiny od-poledne a pak již začalo samotné plnění disciplín. Jako první byla na řadě štafeta 4x100 metrů s překáž-kami, jíž zkomplikoval prudký déšť. První zranění na sebe nenechalo dlouho čekat a naše závodnice Ale-na Bartišová si při překonání příč-ného břevna pohmoždila koleno. Je nutné podotknout, že za údivu všech přihlížejících svou trať do-končila a štafetu v pořádku předa-la. Zachránila tím celý pokus, který tak nebyl hodnocen jako neplatný. Další cesta však už vedla do ne-mocnice, kde Aleně nohu ošetřili a nasadili ortézu. Ve štafetě se pobě-žovické ženy umístily na druhém místě. Pařezovské ženy na štafetě nezaváhaly a umístily se na místě prvním. Muži absolvovali štafetu již na dosti mokré dráze a tak 

byla vypuštěna kvůli bezpečnosti kladina. I tak se ale bojovalo do poslední chvíle a mnozí se až na druhý pokus posunuli dopředu. Po-běžovickým mužům se nepovedla štafeta dle představ, ale přesto by-lo konečné umístění ve štafetě, na čtvrtém místě uspokojivé. Nezbý-valo nic jiného, než dohánět lepší umístění na požárních útocích. Disciplínu požární útok odstartovali muži a bylo se na co dívat hned od začátku. Letos byl použit na stroji dle předpisů přetlakový ventil, tak-že více záleželo na výkonech sa-motných závodníků. Požárním úto-kům v mužské kategorii dominoval Pařezov s časem 31:45, hned v závěsu se umístili Poběžovičtí s časem 34:51. Všechny zcela jistě překvapil Vlkanov, který před závo-dy trénoval, a bylo to na výsledku znát. Třetí místo v požárních úto-cích mluví za své. I další výkony mužstev nebyly žádnou ostudou, jen bohužel pokus mužů z Mnicho-va byl hodnocen jako nesprávný, neboť po skončení pokusu nebyly stále spojeny savice. Kvůli špatné-mu počasí nebyly vyhlášeny druhé pokusy a tak si Mnichovští zaslouží zvláštní pochvalu, neboť si nemohli první neplatný pokus opravit a na-víc si jeden závodník přivodil úraz v obličeji, takže bylo vidět, že do toho šli naplno! I takový je požární sport. Ke svým pokusům nastoupila druž-

stva žen, kdy pařezovské ženy do-sáhly na velmi pěkný čas 29:43 (družstvo žen má o jednu hadici B75 méně), ale obzvláště musíme pochválit naše ženy, které útok do-končily, i když se vyskytly menší problémy. S časem 52:93 se umís-tily na druhém místě. Zde je ovšem nutné podotknout, že 7 čle-nek ze 7 členného družstva nikdy předtím požární sport v dospělé kategorii nedělalo a 5 členek bylo zaregistrováno mezi hasiče v na-šem sboru teprve před nedávnem.  Patří jim velký obdiv, že se dokáza-ly takto domluvit, sjednotit a podat neuvěřitelný výkon. Pak již přišla na řadu kategorie dě-tí, která byla, co se týče pravidel velice uvolněná, neboť všem šlo hlavně o to, aby si děti mohly za-běhat a zdravě zasoutěžit. Paře-zovským dětem se podařil pěkný čas 51:20 s dospělým strojníkem. Sklidily za to veliký potlesk, ale to už se připravovaly na základně děti z Poběžovic. Musím dodat, že jsme sice měli dětského strojníka, ale zase děti běžely v osmi, takže to bylo s pařezovskými vyvážené. Za-čátek se podařil, ale během sání chcípla stříkačka a než se jí podaři-lo nastartovat, cenné sekundy byly pryč. Výsledný čas 1:26:20 posu-nul družstvo dětí na druhé místo, ale všichni víme, že je nejdůležitěj-ší v těchto disciplínách dokončit, i když se 
stránka 1 

Dne 7. června 2015, u příležitosti zahájení turistické sezóny v Pobě-žovicích, uspořádalo Městské kulturní a informační stře-disko turistický pochod v příhraničí Českého lesa. K radosti pořadatelů vy-razilo na cestu 25 účastníků. Po malé technické zá-vadě hasičského auto-busu, který nemohl jet dále, jsme museli absol-vovat pěšky nekonečně dlouhý kopec (cca 3 km), kterému jsme se chtěli pů-vodně vyhnout. Naše první zastávka byla v zaniklé vsi Václav, kde jsme si dali svačinu a při poslouchání his-torie jsme načerpali síly na další cestu, která nás zavedla do zaniklé osady Bügellohe na německé stra-ně hranice. Prohlédli jsme si po-slední stojící stavení, které vzhle-dem k mlze, dešti a svému osudu působilo velice pochmurně.  Naším dalším cílem byl nejvyšší bod Ebene (894 m.n.m.), kde byla na počátku 80. let postavena roz-hledna Böhmerwaldturm, i proto, aby se rodáci z bývalých Sudet mohli dívat do kdysi rodného kraje, do Čech. Rozhledna je dobře udr-žovaná, stále otevřená a stojí na 

skutečně příhodném místě s vel-kým rozhledem.  Pokračovali jsme dále po čer-vené turistické značce, ko-lem zříceniny hradu Rei-chenstein, který byl za-ložený koncem 11. století a ve své době ovládal celé okolí. Na skalnatém návrší dnes stojí již jen zbytek nevelké vál-cové věže.  Příjemnou lesní ces-

tou jsme došli až do obce Stadlern, blízko bavorsko-české hranice, v krajině kolem Schönsee, kde se nachází markantní skalní útvar z cordierit-sillimanit-ruly. Četné, zde stojící kamenné bloky, jsou svědky procesů dlouhodobé eroze v době 

pleistocénu.  Na tomto překrásném místě jsme měli hodinovou přestávku, opekli  si buřty a společně užívali nedělní-ho odpoledne. Po vydatné svačině jsme vyrazili na cestu zpět přes obec Stadlern a Schwarzach (Švarcava). Po překročení státní hranice už jsme mířili do obce Ryb-ník, kde jsme náš společný výlet zakončili při posezení v milém pro-středí Rekreačního střediska Ryb-ník. Domů do Poběžovic nás odvezl již opravený hasičský autobus. Chtěla bych poděkovat paní Janě Kochové, která nám celou cestu vyprávěla o historii míst a spolehlivě nás dovedla tam i zpět, panu Motyčkovi za odvoz, paní Romaně Adamcové a Jiřímu Li-chému, kteří nám do Stadlernu dovezli dříví a klacky na opékání a v neposlední řadě všem účastníkům, kteří byli skvělí a celý, 14 km dlouhý po-chod, úspěšně zvládli.  Přeji všem úspěšnou turistickou sezónu plnou radostných a zajíma-vých zážitků.  Za MKIS Poběžovice Dominika Adamcová 

dokončení na str. 2. 



 

   

 

Panorama  
u d á l o s t í 

Pracovníci Služeb města Poběžovice měli plné ruce práce s likvidací rychle rostoucí trávy na všech udržovaných pozemcích, ale stihli při tom ještě zatrubnit a opatřit dvěma šachtami vodoteč na jižním okraji části Sedlec. 

Rovněž v Šitboři se řešil problém s povr-chovou vodou a tady provedli pracovníci Služeb města Poběžovice pokládku dvou odvodňovacích žlabů s litinovými rošty, které by měly odvádět dešťovou vodu, v současnosti tekoucí na dvůr přilehlé ne-movitosti, do strouhy, kterou poputuje pod obec do polí. Při té příležitosti byla ce-lá Šitboř čerstvě vysekána a tráva ihned odvezena. 

V Poběžovicích se do opravy své nemovi-tosti pustili vlastníci domu č.p. 179 ve Slo-vanské ulici. Ta po fasádě dostala i novou střechu stejně, jako přilehlá stodola. Opra-vy se dočkal i dům č.p. 199 v Masarykově ulici a rovněž budova bývalé Chodovie do-stala zbrusu novou střechu. 

stránka 2 

v průběhu něco nepovede. „Naše“ děti lze za jejich výkon jen pochválit a povzbudit do dalších závodů. Proč naše v uvozovkách? Málokdo ví, že jsme měli dva hostující chlapce z SDH Hostouň – Romana a Lá-ďu, kteří nám jaksepatří pomohli a nenechali ka-marády na holičkách. Tímto také posíláme pozdravy a díky vedoucím mládeže do Hostouně! Po splnění všech disciplín již následovalo vyhlá-šení vítězů a předání ocenění. Tímto aktem byla 

letošní okrsková soutěž uzavřena, ale ne spor-tovní sezóna našich soutěžních družstev. Ta bu-de končit až na podzim a já věřím, že je na co se těšit! Nezbývá nic jiného, než poděkovat všem pomoc-níkům, organizátorům, rozhodčím, závodníkům a hlavně divákům za účast, protože atmosféra byla perfektní, i přes nepřízeň počasí. Děkujeme!  Martin Kopecký, SDH Poběžovice 

dokončení ze str. 1 

Na pravidelnou návštěvu své partnerské obce se vydalo téměř 40 občanů Poběžovic ve čtvrtek 21. května ráno. Autobus je odpoledne vysadil ve švýcarském Luzernu, ve kterém si prohlédli nejdelší dřevěný most v Evropě, zva-ný „kapličkový,“ za-stavili se u památní-ku padlých gardistů se známou sochou umírajícího lva, vyte-saného v patnácti-m e t r o v é  s k á l e , shlédli vystoupení třinácti hudebníků na tradiční alpské rohy a pak už smě-řovali do partnerské obce Radelfingen. Před datligenskou radnicí je čekali bý-valý i současný sta-rosta obce a několik dalších místních, aby se o výpravu postarali. Druhý den čekal poběžovické výlet do klasické sýrárny v regionu Ementhal, kde si prohlédli starou i novou sýrárnu a míst-nost se zrajícími obrovskými koly sýra. Došlo i na ochutnávku výborných švýcarských delikates. Poté se vydali do města Solothurn, kde je čekala návštěva místního pivovaru, samozřejmě s vydatnou ochutnávkou. Pivovar je pouze 15 let starý a svým ročním výstavem 2500 hektolitrů zásobuje pouze místní region, ale ochutnané vzorky byly opravdu dobré.  

Na sobotu byla naplánována návštěva města Bern s prohlídkou a nákupy, cestou zpátky se pak poběžovičtí zastavili u vyhlídkové věže, na kterou museli putovat asi 2 kilometry pěšky, a nebyla to úplně snadná procházka. Výhled ze 45 metrů vysoké dřevěné rozhledny, na kte-rou vedly 234 scho-dy, však stál za to. Všichni byli za svou námahu odměněni občerstvením, které pod rozhlednu při-vezli švýcarští hos-titelé. Cestou zpět se výprava zastavi-la u lípy srdčité, kterou nad Radel-fingenem v roce 2008, při tehdejší své návštěvě, poběžovičtí vysadili. Lípě se daří dobře a v současnosti dosahuje asi 5 metrů výš-ky. Sobotní společný večer se nesl v duchu dlou-hodobého a pevného přátelství obou partner-ských obcí, při němž vzniklo i mnoho pevných přátelských svazků mezi jednotlivými občany obou partnerských míst. Starostové obou obcí si po krátkých projevech vzájemně předali drobné dárky. Poběžovičtí přivezli dva malé soudky pl-zeňského piva, ručně vyřezávanou lípu z lipo-vého dřeva, keramický kachel s motivem pobě-žovického zámku a rozdě-

Výběr z usnesení 15. jednání RM Poběžovice, ze dne 1.6.2015 
♣ RM ukládá správci bytového fondu města pokračovat ve vymáhání dlužné částky za zničené vcho-dové dveře do bytu č. 4 v bytovém domě v Masarykově ulici č.p. 202 v Poběžovicích, po předcho-zím nájemníku v plné výši, neboť dveře byly natolik zničené, že bylo nutné zakoupit nové. 
♣ RM ukládá správci bytového fondu města zajistit provedení pokládky nového linolea v místnosti bytu v bytovém domě č.p. 89 v Mariánské ulici s tím, že bude použito levnějšího materiálu. 
♣ RM ukládá tajemníkovi MěÚ podat písemnou výpověď nájemní smlouvy na části pozemků p.č. 123/2, p.č. 125/3, p.č. 1502, vše v k.ú. Poběžovice, nájemci s tím, že nájemní smlouva bude ukončena k 31.10.2015 a k tomuto datu bude pozemek uveden do původního stavu a připraven k předání vlastníkovi. 
♣ RM souhlasí s umístěním cedulí s upoutávkami na Chodský veletrh v době Chodských slavností, na sloupech veřejného osvětlení ve městě, v souladu s žádostí firmy Omnis Olomouc, a.s.  
♣ RM schvaluje Smlouvu o dílo číslo S150167 s firmou Stepan service s.r.o., Masarykova 475, 344 01 Domažlice, na výměnu oken v bytovém domě č.p. 146 v Krátké ulici, znějící na celkovou část-ku 461.649,80 Kč vč. DPH a pověřuje starostu jejím podpisem. 
♣ RM nesouhlasí s poskytnutím finančního daru Stodské nemocnici, a.s., Hradecká 600, 333 01 Stod. 
♣ RM schvaluje bezplatné poskytnutí autobusu Čavdar pro dopravu dětí Základní školy Poběžovice na vodácký kurz. 
♣ RM souhlasí s úhradou nákladů, spojených s dopravou dětí Základní školy Poběžovice, vyhodno-cených v soutěži o nejúspěšnější žáky jednotlivých tříd, do plzeňského centra Techmania. 
♣ RM schvaluje podání žádosti o dotaci z Ministerstva pro místní rozvoj ČR, z podprogramu Podpora obnovy a rozvoje venkova, na rekonstrukci a zpětosazení sochy rakousko-uherského vojáka na podstavec pod kostelem. 

Výběr z usnesení 16. jednání RM Poběžovice, ze dne 15.6.2015 
♣ RM ukládá starostovi zahájit jednání s vedením České spořitelny, a.s., o umístění kombinovaného bankomatu v prostorách města, který by sloužil jak pro výběr peněžních prostředků, tak i pro jejich vkládání. 
♣ RM bere na vědomí informaci o možnosti zřízení japonské zenové zahrady v Poběžovicích a dopo-ručuje Zastupitelstvu města Poběžovice schválit poskytnutí dotace ve výši 50.000.-Kč na činnost Spolku Poběžovice-Ronsperg. 
♣ RM schvaluje Smlouvu o dílo na provádění údržby a servisních služeb v kotelnách města Poběžo-vice a pověřuje starostu jejím uzavřením s vybraným pracovníkem firmy TEZA Domažlice. 
♣ RM souhlasí s cenovou nabídkou firmy STAFIKO stav s.r.o., Domažlice, na opravu fasády objektu č.p. 50 na nám. Míru v Poběžovicích, za celkovou cenu 41.007,70 Kč bez DPH. 
♣ RM bere na vědomí přijatou fakturu od firmy CHVAK, a.s., Domažlice za práce, které byly firmou provedeny na odvodnění zámku, v celkové výši 325.703.-Kč včetně DPH. 
♣ RM bere na vědomí předběžný rozpočet restaurátorských prací na opravu sochy svatého Jana Nepomuckého, zpracovanou firmou NEGEBU s.r.o., Lhota 183, 320 11 Plzeň-jih, akademickým malířem Jaroslavem Šindelářem a znějící na celkovou částku 177.265.-Kč včetně DPH. 
♣ RM doporučuje ZM schválit záměr města prodat pozemky v k.ú. Poběžovice p.č. 501/3 dle KN o výměře 100 m2, části pozemků p.č. 501/1 dle KN o výměře 22 m2, p.č. 936/3 dle KN, o výměře 8 m2, p.č. 936/4 dle KN o výměře 79 m2, p.č. 936/5 dle KN, o výměře 122 m2, p.č. 936/6 dle KN, o výměře 8 m2, které tvoří dle připraveného nového geometrického plánu novou parcelu p.č. 501/3 dle KN o výměře 339 m2, b) časti pozemků p.č. 502/2 dle KN, o výměře 649 m2, p.č. 502/15 dle KN, o výměře 20 m2, které tvoří podle nového geometrického plánu novou parcelu p.č. 502/16 dle KN, o výměře 669 m2, za cenu 100.-Kč/m2.  

dokončení na str. 6. 



                               

Jako každý rok druhá neděle v květnu je pro všechny maminky velkým svátkem. V našem městě v tento den ožilo prostranství před MKIS dětmi, které připravily velmi pěkný program a dárky pro každou maminku v podobě květiny, srdíčka nebo přáníčka. S výrobou dětem pomáhaly pí uč. Teplá, Tanková, Pittnerová, Bedyová a Tauchman-nová. Odbila třetí hodina odpoled-ne, slova se ujala Dominika Adam-cová a jménem svým i za všechny muže ve městě popřála maminkám zdraví, štěstí a krásné zážitky. Pak už obsadily mikrofony děti z mateřské školy a svými básněmi a písněmi dojaly nejen své mamin-ky. Nás ostatní  hravou formou po-učily, jak nakládat s odpady v domácnosti. Na klávesy děti do-provodila pí. uč. Pekárová a se zpěvem jim pomohly pí. uč. Mrázo-vá a Bombalová. Pódium následně patřilo dramatickému kroužku pod vedením pí. uč. Teplé. Děti se představily s rytmickými nástroji, přednesem a zopakovali jsme si počítání s vtipem. Ve druhém vý-stupu malí divadelníci zahráli po-hádku „Kmotr Matěj a kmotr Jíra “ a donutili nás také k zamyšlení. Potom nastala malá změna a pro-stor se proměnil na přehlídkové molo. Děti s pomocí pí. uč. Haaso-vé připravily podle své nálady nebo 

zájmu různé návrhy klobouků, kte-ré si  slovem vtipně a nápaditě okomentovaly. Klobouky doplnily i vhodným kostýmem, aby vytvořily dokonalý celek, který předvedly s jistotou v projevu i kroku. Ani náš školní sbor Červánek ne-

zklamal. Hudební doprovod pí. uč. Svobodové je vedl všemi písněmi a všechny diváky naladil na různé druhy prožitků. Dojemné písně, bravurně provedené, vystřídaly pís-ně svižnější a píseň věnovaná má-mě nepotřebuje komentář, upřím-ný potlesk mluvil za vše. Všechny děti i účastníci obdrželi malou odměnu, kterou zajistil MěÚ Poběžovice. O krásný poslech se postaral jako obvykle náš osvědče-ný mistr zvuku, Leoš Planeta. 

Na závěr milého a slunečného od-poledne jsme zhlédli velice odváž-né vystoupení skupiny Fireflies. Všichni členové skupiny tančili s otevřeným ohněm, při závanech větru byl i strach o jejich zdraví. Vše dobře dopadlo a doufám, že za sebe i za všechny diváky mohu konstatovat, že se odpoledne veli-ce povedlo.  Za organizační tým   A. Tauchmannová 

Již podruhé se vydaly děti z naší školy, které zahájily výuku druhého cizího jazyka, jazyka německého, za hranice naší země, do sousední-ho Bavorska absolvovat třídenní výuku netradiční formou - HROU. Nebyly samy - doplňovali je žáci z Realschule Neunburg, jež se učí s p. učitelkou Krtovou  jazyk český. Naším cílem byla obec Gleißenberg nedaleko města Furth im Wald, kam jsme se zásluhou obětavých rodičů dopravovali 15.05.2015 přesně v poledne osobními auty. Skupinu v počtu 14 žáků tvořily z naší ZŠ děti ze 6. ročníku a jejich doprovodem byla vyučující němec-kého jazyka, Mgr. M. Šebestová.  Po příjezdu k budově školy v přírodě byli všichni překvapeni moderní stavbou, kouzelným oko-lím, velkým sportovním hřištěm a v budově samotné naprosto kom-fortním vybavením s dostatečnými prostory na aktivity ve volném ča-se. Nestačili jsme se však ani roz-koukat a už byl na stole chutný oběd, během něhož nás všechny přivítal zástupce Tandemu, Jaro-slav Šup, pedagog z Prahy, které-mu byla svěřena zábavná výuka v obou jazycích po celé tři dny. Ujal se jí hned po obědě zázračnou formou a skvělými metodami prá-ce, neboť děti z obou stran hranice ještě tentýž den znaly navzájem svoje jména a první nová slova dvojjazyčně. Tak tomu bylo i dny 

následující: „Tschechisch und Deutsch mit Spiel“ se opravdu da-řily. Výuka byla doplněna volnoča-sovými aktivitami, převážně spor-tovního rázu. Vydali jsme se i na pěší výlet do okolí, abychom po-znali samotnou obec a vše zajíma-vé kolem ní. Navštívili jsme rovněž místní kuželnu a relaxační Me-ranpark.  17.05.2015 jsme obohaceni novou slovní zásobou, novými kamarády, množstvím nových zábavných her, které pomohou překonat zábrany v jazyce, ale hlavně: zdrávi, šťastni a spokojeni odjížděli do svých do-movů s  přáním: „ Příští rok zase!“                                                                                                          

    Zástupkyně ZŠ Poběžovice   Mgr. M. Šebestová 
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Ve dnech 28.5. - 31.5.2015 se ko-nalo v Maďarském Balatonfureru ME veteránů 2015, kterého se zú-častnila i poběžovická judistka Ja-roslava Záhořová z oddílu Ju-do-club Domažlice. V sobotu bojovala v jednotliv-cích, kde se utkala se dvěma Francouzkami a jednou Ma-ďarkou. Po jedné prohře a dvou výhrách skončila na druhém místě a získala stříbr-nou medaili.  V neděli probíhal turnaj druž-stev, kde s teamem České re-publiky obhajovala titul Mis-tryň Evropy. Naše reprezen-tantky bojovaly s družstvem 

Francie, Německa, Ruska a Maďar-ska. Všechna utkání vyhrály, takže získaly "zlato" a titul Mistryň Evro-py obhájily.               Gratulujeme! 

Poběžovice, 8. června - Město Po-běžovice uspořádalo ve spolupráci s Agenturou pro sociální začleňo-vání (Agentura) diskuzní workshop na téma Možnosti sociálního podnikání na Po-běžovicku. Cílem bylo připra-vit se na možné založení ta-kovéhoto podniku, který by poskytl práci dlouhodobě ne-zaměstnaným a zlepšil tak sociální situaci v oblasti. Na setkání se v pondělí 8. června do Poběžovic sešlo 11 pracovníků neziskových organizací z Plzeňského kra-je, Úřadu práce, místních podnikatelů a zástupců obce. Alena Zieglerová z vládní Agentury pro sociální začleňování představila takzvaný systém prostupného za-městnávání, tedy model, který umožňuje dlouhodobě nezaměst-naným získat kvalifikaci. Hovořila také o přípravě zákona o sociálním podnikání.    Marie Sýkorová z Diecézní charity 

Plzeň pak hovořila o své zkušenosti se zakládáním sociálního podniku v Plzni. 

„Poběžovice jsou druhou lokalitou spolupracující s Agenturou, která usiluje o vznik sociálního podniku na svém území. Věřím, že právě zkušenosti z Ral-ska, kde k podobnému kroku při-kročili již dříve, nám pomohou vše usnadnit a urychlit,“ říká Michal Kandler, lokální konzultant Agentu-

ry pro sociální začleňování. Sociální podnik může založit soukromá oso-ba, firma nebo i nezisková organi-zace. Jeho základním principem je to, že fir-ma svůj zisk z více než poloviny vkládá zpět do vlastního fun-gování nebo na veřej-ně prospěšné účely. Zároveň dbá na práci se svými zaměstnanci při řešení jejich soci-ální situace. Zaměst-nání v sociální firmě by však mělo být pou-ze přechodným krokem pro dlou-hodobě nezaměstnané, po kterém se budou snažit najít uplatnění na běžném pracovním trhu.  Více informací podá: Michal Kandler - Agentura pro so-ciální začleňování, lokální kon-zutlant pro Poběžovicko a Žluticko, tel. 725 818 430,  kandler.michal@vlada.cz 

Občané města  Poběžovice  a jeho částí  vytřídili v loňském roce  78,225 tuny   odpadu ( tj. papíru, skla, plastů a tetrapakových oba-lů). Průměrně  vychází  na jednoho  obyvatele 47 kg. (Celorepublikový průměr je 40,5 kg).  Podle sdělení společnosti EKO-KOM, a.s. to představuje úsporu  energie ve vý-ši 2 860 970 MJ a snížení   emisí CO2 ekv. v ovzduší o 117,088 tun. Významnou roli pro úsporu energií a ochranu životního prostředí  má  tzv. zpětný odběr vysloužilých  elektrozařízení a spotřebičů, počí-naje těmi nejdrobnějšími, jako jsou mobilní telefony  až po velké  kuchyňské spotřebiče.  Sběr  ma-lých vysloužilých  elektrospotřebi-čů, které  často končily  zbytečně na skládce, město  podpořilo insta-lací  kontejneru.  Občané Poběžo-vic  jej začali od samého  začátku hojně využívat,   a tak je pravidel-ně  jeho obsah převážen   pracov-níky služeb města do sběrného 

dvora, odkud je spolu  dalšími spo-třebiči  odvezen ke zpracování. V roce 2014 bylo podle sdělení společnosti ASEKOL a.s. v našem sběrném dvoře shromážděno a od-vezeno 75 ks televizí,  21ks  moni-torů  a 1500 kg drobných  spotře-bičů, čímž jsme uspořili 51,15 MWh elektřiny,  2864,96 litrů  ro-py, 214,34 m3 vody a 1,63 tun pri-márních surovin,  a snížili jsme emise skleníkových plynů o 10,67 tun CO2 ekv.  a  produkci nebez-pečných odpadů o 42,89 tun. Společnost Elektrowin a.s., odvezla ze sběrného dvora   78 ks lednic a mrazáků,  56 ks ostatních velkých a menších spotřebičů  a  897 kilo-gramů   malých kuchyňských spo-třebičů. Velký  dík patří všem, kterým zále-ží na stavu životního prostředí a tříděním odpadů mají na tomto do-saženém výsledku města Poběžo-vice  svůj podíl. Odbor výstavby a ŽP Poběžovice 
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  Poběžovice:  
červenec: 1.7., 15.7., 29.7. srpen: 12.8., 26.8. 
 Ostatní obce:  červen: 30.6. červenec: 14.7., 28.7. srpen: 11.8., 25.8. 

 Dne 29.6.2015 uplynulo  15 smutných let, kdy nás opustil  manžel, otec a dědeček pan Jaroslav Hranička 
z Poběžovic. 

 
 
 
 
 
 

 
 
 
 

 Stále vzpomínají manželka Jana  a děti s rodinami. 

 Dne 22. června 2015  uplynul 1 rok, kdy nás navždy opustila  paní Anna Hettlerová 
z Poběžovic.        

 Vzpomínají dcery Anna  a Jaroslava s rodinami. 

  Dne 14.6.2015 uplynuly již  2 roky od smrti  pana Štefana Krejčího.   
 
 
 
   Kdo jste ho měli rádi, vzpomeňte s námi. Manželka a synové. 

UPOZORNĚNÍ 
Místní poplatek:   

  za odpady 
je splatný do 

 30.6.2015. 
 Poplatky se hradí  v pokladně MěÚ Poběžovice  nebo převodem na účet města  číslo: 0762088379/0800. Jako variabilní symbol uveďte číslo své nemovitosti, do sdělení pro pří-jemce uveďte své jméno a účel plat-by (např. Jan Novák, Jana Nováko-vá, Josef Novák, odpady). 

  Odešel jsi tam, kam chodí každý sám, jen dveře vzpomínek jsi nechal dokořán. Kdo Tě znal vzpomene, kdo Tě měl rád nezapomene. 
 Dne 25.6.2015 uplynulo 9 let od chvíle, kdy nás opustil pan Václav Frček.         

  Stále vzpomínají synové  a dcery s rodinami. 

 Dne 19.6.2015 uplynulo  již 5 let, kdy nás  navždy opustil  pan  Josef Hynek  
z Poběžovic.         

  
 
 
 

 Nikdy nezapomenou dcera Jarmila  a syn Josef s rodinami.  Děkujeme všem za tichou  vzpomínku.  
 Kdo Tě znal, v dobrém vzpomene, kdo Tě miloval, nikdy nezapomene 
 Dne 3. července 2015 uplyne 1. smutný rok ode dne, kdy nás navždy opustil naše milovaná maminka a babička paní Milena Johánková 

z Poběžovic.         S úctou a lás-kou vzpomínají  manžel, děti a vnoučata. Děkujeme všem,  
  Čas plyne jako sen, vzpomínky se vrací každý den. 
 Dne 21.6.2015 uplynuly  3 smutné roky, kdy nás navždy opustila paní Božena Schwarzová 

z Poběžovic. 
 
 
 
  
  
 Stále vzpomínají rodiny Karbanova a Schwarzova. 

lili více než 10 keramických andělů z chráněné dílny v Meclově. Dobrovolní hasiči předali keramický tuplák se znakem ke 135. výročí SDH Poběžovice, a s černým chodským dekorem. Na stole se objevily i chodské koláče. O návštěvníky bylo ze strany hosti-telů výtečně postaráno a nevázla ani zábava, na které se podílely obě strany. Po nedělní společné snídani a dlou-hém loučení se vydali poběžovičtí na cestu zpět, kterou si zpříjemnili návštěvou ostrova Mainau v Bo-damském jezeře, jenž je znám svou výstavní krásou květin. Zají-mavá byla i prohlídka motýlího do-mu s krásnými barevnými exemplá-ři exotických motýlů a procházka 

obrovským parkem se zajímavými dřevinami. Odpoledne se pak vý-prava vydala na poslední část své cesty, aby se po 22. hodině u po-běžovického hotelu Hubertus její účastníci rozešli do svých domovů. Akce byla velmi vydařená, zane-chala ve všech účastnících hluboký dojem a přesvědčení, že takovéto přátelství mezi různými národy má mimořádný smysl a je třeba dělat vše pro to, aby pokračovalo, což také zaznělo při sobotních proje-vech z úst starostů obou partner-ských obcí.                             Vok 

BUĎTE  INFORMOVÁNI Ten, kdo ještě nevyužívá možnosti bezplatného posílání SMS zpráv z MěÚ Poběžovice na mobilní telefo-ny, má možnost se k této službě přihlásit. Občané jsou SMS zpráva-mi informováni o důležitých záleži-tostech (uzavření ordinace lékařů,  přerušení dodávky elektřiny, poru-chách vodovodu, aktuálních  prodejních, sportovních nebo  kulturních akcích, apod.) K odběru zpráv se můžete přihlásit: 1. e-mailem na adresu:  tajemnik@pobezovice.cz 2. telefonicky nebo SMS zprávou na číslo 731444933. 3. osobně nebo telefonicky v poda-telně MěÚ, tel. č. 379497281. Vždy uveďte: JMÉNO, PŘÍJME-NÍ, ČÍSLO MOBILU a OBEC. 

dokončení ze str. 2. 

Máme další ročník za sebou!!! Le-tos se povedlo přečíslit pomoc při závodu oproti závodníkům, a to zhruba 80:51. Zabezpečit trasu a zázemí start/cíl se nám povedlo snad poprvé podle představ. Tímto díky celému realizačnímu týmu za připravenost a zvládnutí akce. Dík patří hlavně všem, kteří se aktivně zapojili, věnovali svůj volný čas do příprav a hlavně na závod samotný.  Sluší se zmínit složky jednotlivých sekcí, které měli své úkoly: admi-nistrativa, vozový park a záchranný vůz s doktorem na trase, občer-stvovací stanice, zdravotníci, foto-grafové a hlavně regulovčíci a hasi-či. Díky za podporu, bez vás to ne-jde!!! Trochu zamrzela slabá účast bikerů. V cíli jsme se závodníky probrali klady a zápory a snažili se tomu přijít na kloub. Změna termí-nu to nebyla. V plzeňském kraji ne-probíhal jiný závod. Jde spíš o zvyk! Cena se letos zvýšila ze 400,- na 500,- Kč. To zaznělo jako jeden ze záporů. Za další možný problém z našeho pohledu mají bikeři zažitý z minulosti drsný ráz obou tras. Ty 

dostaly od letoška přístupnější cha-rakter a líbily se. Nezbývá než do budoucna zapracovat na jednotli-vých bodech a snad se zadaří. I tak díky za účast všem borcům a jejich 
názory… Ženy na 30 km:  1. Märzová Lenka, MBT Kdyně 4 Z1 01:44:04.90, 2. Váchalová Marie, Radyně Bike Team Z2 01:49:30.48  3. Vojáková Jana, cykosport Pit-stop Z2 01:53:17.31. Na 50 km tra-ti startovala pouze jedna žena: Ko-nopová Jana, Author Team Stupno Z2, která však nebyla klasifikována. Muži na 30 km:  1. Zábranský Pavel, beespee M1  01:28:17.62, 2. Opat Václav, Ve-losport Domažlice M1 01:30:57.56,  3. Beber Pavel, Velosport Domažli-ce M2 1. 01:34:52.05.  Muži na 50 km:  1. Švejnoha Marek, Sport Club Pl-zeň M2 02:22:32.09, 2. Šindelář Petr, Velosport Domažlice M3 02:24:28.25, 3. Jedlička Luboš, Au-to Karlov M3 02:36:03.07. Z webu mtb-silnykafe.cz 

Připravuje se změna jízdního řádu ČD 
 Od 13.12.2015 bude platit nový jízdní řád Českých drah. Návrh sice neobsahuje žádné drastické zásahy do současného jízdního řádu, jako při změně minulé, ale je možno k němu včas podat případné námitky. Návrh nového JŘ ČD najdete na we-bové stránce firmy POVED, Plzeň: http://www.poved.cz/aktuality/navrh-zeleznicniho-jizdniho-radu-2015-16.aspx 

Dne 2. července 2015 uplyne 13 let od chvíle, kdy nás opustil náš manžel a tatínek, pan Jan Brix 
z Poběžovic. 

 
 
 
  
 
 
 Za vzpomínku děkují manželka a dcery s rodinami. 



 

Z p o č á t k u vše vypadalo, že 30. května 2015 proprší celý den, a tak členové SDH Poběžovice pro jistotu postavili stan, který by v případě nepřízně počasí ochránil návštěvníky před deštěm. Nakonec se však počasí vybralo a po celou dobu konání akce svítilo sluníčko a bylo příjemné teplo.  I letos byla připravena pro ná-vštěvníky statická ukázka hasičské techniky, k vidění byl například au-

tomobilový žebřík METZ hasičské-ho záchranného sboru z Domažlic, který se tyčil nad místem akce ve výšce třiceti metrů, dále přijeli dobrovolní hasiči z Drahotína se svojí technikou ve složení CAS 24 Š706 RTHP a DA 8 Š1203. Poběžo-vičtí hasiči měli na místě CAS 32 T815, 2x OA Hyundai Tucson + Škoda Fabia.  Kromě spousty her a sportovních disciplín, o které se postarali hlav-

ně přátelé ze základní školy v Poběžovicích a ostatní hasiči, by-ly připraveny také dvě ukázky na-šich mladých hasičů, kteří před-vedli požární útok s hašením a šta-fetu požárních dvojic. Třešničkou na dortu byla ukázka malých soptí-ků z Kralovic, kteří nám ukázali, s jakými typy zásahů se velcí hasiči během roku potýkají. Nechyběl po-žár bytu, vyprošťování, ani zásahy technického rázu, jako například odstranění padlého stromu z ko-munikace. Ukázka vzbudila veliký 

ohlas a mladí hasiči sklidili velký potlesk.  Letos se dětský den díky všem zú-častněným a pomáhajícím opět vy-dařil a díky podpoře vedení města Poběžovice má úroveň, o které se mluví široko daleko. Všem patří velký dík! Příště se můžou nejmen-ší zase těšit na nějaké nové pře-kvapení, nebo zážitek. Velcí už dávno vědí, že s „hasiči to stojí za to“!       Martin Kopecký, SDH Poběžovice 

Poběžovičtí žáci představili dne 20. 5. 2015 na veletrhu fiktivních minipodniků v Plzni svých osm fi-rem:  Biofeedback (konzultant L. Fo-istová) - ukázka používání nové-ho zařízení pro trénink pozornos-ti. Beryl (konzultant V. Foist) - vý-stava minerálů a šperkařského řemesla s možností vlastní výroby šperku. CK-Ronsperk (konzultant M. Kabůrková) - fiktivní cestovní kancelář, se kterou můžete cesto-vat po krásách Českého lesa a Šumavy. Keramika Eliška (konzultant E. Ferková) - ukázka výrobků z ke-ramické dílny. M-učení (konzultant A. Březov-ský) - prezentace školních novin s možností fiktivní reklamní inzerce. Mechatronick (konzultant Z. Nagy) - seznámení s novou tech-nologií CNC strojů a ukázka výrob-ku zhotoveného na základě práce s tímto strojem. 

Řemeslné kurzy (konzultant M. Bedyová) - představení kurzů: va-ření, pletení z pedigu, paličkování, výroba náušnic, šití a scrapbook. 

Salon KRÁSY (konzultant M. Be-dyová) - nabídka fiktivních služeb kadeřnických, kosmetických  a manikérských. U stánku byly 

prováděny praktické ukázky líče-ní a lakování nehtů, díky kterým měly dívky salonu velkou ná-vštěvnost z řad veřejnosti i žáků konkurenčních minipodniků. Do tohoto projektu Regionální hospodářské komory Plzeňského kraje - Podpora podnikatelských znalostí žáků ZŠ, bylo zapojeno 42 základních škol, kde vzniklo celkem 95 různě zaměřených fik-tivních minipodniků. Naši školu prezentovalo celkem 54 žáků. U stánků žáci představili svoji firmu jak zhotovenými výrobky, tak i službou. Oslovovali návštěvníky veletrhu osobním pozváním ke stánku, rozdávali své originální reklamní letáky, vizitky, slevové kupóny, katalogy a další. Na závěr bych chtěla všechny žá-ky, kteří se zúčastnili veletrhu v Plzni, pochválit.  Náročný den velmi dobře zvládli a navzájem si pomáhali. Dvěma slovy "BYLI JSTE SKVĚLÍ!" Za tým konzultantů Minipodniků Michaela Bedyová, ZŠ Poběžovice 
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 Funkce peněz jako významného společensko-hospodářského čini-tele má několik stránek. Vedle je-jich prvořadého hospodářského postavení všeobecné směnitelné jednotky při trhu, jsou od svého objevení v dějinách ve smyslu po-litickém výrazem státní svrchova-nosti nejen fakticky, ale i symbo-licky. Vnější forma platidel je totiž typická zcela určitými výraznými státními symboly, jako jsou znaky, portréty panovníků či jiných vý-značných osobností a podobně. Mimo to je velmi důležitý jejich význam historicko-kulturní a este-tický. Peníze, především mince, představují jeden z nejvýznamněj-ších pramenných dokladů, které často za nedostatku písemných dokumentů určují jednoznačné datování nálezů a jsou hmotným zdrojem k dějinám řemesel, krojů, zbraní atd. Prvními známými platidly na na-šem území byly zlaté keltské min-ce, zvané duhovky, ještě z doby před Kristem. Na našem okrese pocházejí z oblasti pohraniční Fol-mavy. Poměrně souvislé nálezy a vývojo-vé řady, podle nichž lze rekonstru-ovat i posloupnost přemyslov-ských panovníků od 11. století, jsou zadokumentovány v nu-mismatické sbírce Muzea Chodska v Domažlicích. Celé ranné období českého státu je prezentováno v oblasti peněžnictví stříbrnými de-náry, oběživem typově podobným i v ostatních tehdejších evrop-ských zemích. Ražby domácí lze tedy srovnat s obdobnými v sou-sedství. Ve zmíněné kolekci jsou denáry knížete Oldřicha (1012-37), Břetislava I. (1037-1055), Břetislava II. (1092-1100). Dále též půldenáry, které společně s denáry téhož panovníka pocházejí z doby Bořivoje II. (1100-1120). Dochovalo se také množství typů, v souboru muzea nezastoupených, s obrazovou symbolikou s vazbou na vládnoucí dynastii. Na kvalitě platidel je pochopitelně výrazně patrný politicko-ekonomický stav země v té které epoše. Vedle min-cí dobré jakosti a vynikající umě-lecké hodnoty, svědčící o hospo-dářské prosperitě a politické zdat-nosti tehdejších Čech, jsou na druhé straně ražby, na nichž je patrný celkový pokles, zejména na počátku 11. století. Konsolidace nastala za Břetislava I., kdy se česká vládní mince ustálila na pevných váhových základech. Ve-dle již zmíněných panovníků jsou také zastoupeny denáry Vladislava 

I. (1109-1125), Soběslava I. (1125-1140), Vladislava II., první-ho čes-kého krále (1140-1173), Soběslava II. (1173-1178).  Počátkem 13. století byly raženy nové typy platidel, takzvané brak-teáty. Jednalo se o mince z tenké-ho stříbrného plechu s jednostran-

ným reliéfem, které platily po celé století. Z doby krále železného a zla-tého Přemysla Otakara II. (1253-1278) je zachován nejen brakteát platný především pro Mo-ravu, ale i panovníkův takzvaný ví-deňský fenik, hodnota typická pře-devším pro Rakousko a Německo a připomínající Přemyslovy dunaj-ské a alpské državy. Doba nepokojů a úpadku, panství Braniborů a neklidu v zemi, připo-míná denár či také fenik Václava II. z let 1278 až 1305. Obě tyto hodnoty si byly blízké. Nicméně byl to právě Václav II., který opět vnesl do dějin českého mincovnictví jednu z nejvýrazněj-ších změn, zavedením hodnotné a 

v celé střední Evropě ceněné gro-šové měny z roku 1300. Oběh pražských grošů významně posílil politicko-hospodářské postavení českého státu. Pražský groš zmí-něného panovníka se stal vzorem i pro později rovněž proslulý groš míšeňský. Pozoruhodný byl i stálý obraz líce a rubu pražského groše; po více než dvě staletí trvání této hodnotné mince se na ní měnilo jenom jméno panovníka. V neklidné době husitských válek se objevují menší hodnoty, často jednostranné, zvané haléře, také hranáče a nejmenší nominály, měděné flútky. Z doby mezivládí (1444-52) je dochován ve sbírce muzea jednostranný haléř. Praž-ský groš byl často kontramarko-ván českými i německými městy, v poděbradské době stále obíhaly. V době jagellonské jsou raženy nové drobné mince, takzvané bílé a černé peníze, hodnotově blízké, u černých peněz totožné s haléři. Po objevení bohatých nalezišť stří-bra v Krušnohoří byla ražena na šlikovském panství v Jáchymově nová mince, zvaná podle místa produkce Joachimsthaler, zkráce-né tolar. Uvedená hodnota byla po nástupu Ferdinanda I. (1528-1564) zavedena jako vládní plati-dlo ve všech habsburských dědič-ných zemích společně s nižšími hodnotami, zvanými krejcary. Souběžně však platily ještě praž-ské groše. Měnová úprava v roce 1561 rozdělila tolar na 60 krejca-rů. Jedinou česky popsanou hod-notou v tolarové soustavě byl ma-lý groš rudolfínského období. Krejcarová měna patřila rovněž k ekonomickým ustanovením čes-kých stavů a krále Bedřicha Falc-kého do Bílé Hory. V muzejním fondu je z této doby 24krejcar. Po císařském vítězství patřilo k eko-nomickým represím i stažení tola-rové stavovské mince a následná devalvace takzvanou dlouhou min-cí. Třicetiletá válka způsobila obje-

mový pokles ražeb, rozšířil se ov-šem počet nominálů. Ve druhé polovině 17. století se dostavilo další zmenšení zásob stříbrné rudy, které postihlo zej-ména jáchymovskou mincovnu. Ta zanikla roku 1670. Hodnoty zůstá-valy podobné jako v předchozí do-bě. Z doby panování Leopolda I. (1657-1705) se v kolekci muzej-ních mincí dochoval krejcar, třík-rejcar, trojník a groš. Jinak zna-menalo panování tohoto císaře rozšíření mincovních hodnot o šes-tikrejcary a patnáctníky. Za pano-vání Josefa I. (1705-1711), Karla VI. (1712-1740) a Marie Terezie (1740-1780) se vedle stříbrných ražeb různých krejcarových hod-not (třicetníků, sedmnáctníků sed-míků, později dvacetníků a deset-níků) objevila i měděná mince, známá grešle, mající jako krejcary vyražen znak Českého království. S nástupem Josefa II. (1780-1790) byl ovšem český lev z plati-del odstraněn. Představovalo to další krok vídeňské centralizační a germanizační politiky, po němž následovalo v roce 1848 zrušení pražské mincovny. Ani doba Jose-fa II. není v ražbách sbírkového kompletu zastoupena. Je třeba se zmínit i o papírových penězích, ačkoliv tato problemati-ka by si zasloužila samostatný člá-nek. Od roku 1762 přicházejí tedy i platidla papírová. Těžká hospo-dářská situace za sedmileté války (1756-1763) způsobila značný ne-dostatek kovových mincí. Proto byla vytištěna první emise takzva-ných Weiner-Stadt-Banco-Zettel, lidově známých jako bankocetle. Jednalo se o první bankovky na našem území. Byly v hodnotách 5, 10, 25, 50 a 100 zlatých. Samo-

zřejmě, že k nim nebyla důvěra, zejména po státním bankrotu v napoleonských válkách a zhrouce-ní rakouského finančního hospo-dářství roku 1811. Následující mě-nová reforma devalvovala měnu na jednu pětinu původní hodnoty. Drobná mince ovšem také snížila svou cenu. Z konce století a začát-

ku 19. věku jsou dochovány drob-nější mince jednokrejcarové, půl-krejcarové i čtvrtkrejcarové, i no-minály vyšší jako tříkrejcar nebo šestikrejcar. Všechny tyto mince pocházejí z doby Františka II. V revolučním období 1848-1850 nastal opět nedostatek kovových peněz, a tak byly vydávány nouzo-vé papírové poukázky v jednokrej-carových hodnotách. Z doby panování císaře Františka Josefa I. (1848-1916) pocházejí poslední ražby krejcarové trvající do roku 1892, kdy byla v Rakous-ko-Uhersku zavedena korunová měna s menšími kovovými mince-mi v haléřových hodnotách. Ve sbírce muzea jsou 5, 15 a 30 krej-cary a 1 a 5 koruna. Za 1. světo-vé války byla měna opět značně znehodnocena, mincovní kov byl horší jakosti. Měď byla zcela sta-žena, používán byl nikl a černá sli-tina. Po roce 1918 byla v Českosloven-ské republice zavedena korunová měna, trvající do současnosti. Samostatnou kapitolu dějin min-covnictví na Chodsku tvoří rozsáh-lý komplet nálezů z Postřekova, pocházející ze 17. století a objevo-vaný postupně v letech 1915, 1961 a 1963, jako takzvané po-střekovské poklady na katastru zvaném Brychtouc pole. Existuje konečně i známá chodská pověst "Vo Brychtouc pokladu." Brychto-vé totiž skutečně až do poloviny 17. století patřili k nejbohatším postřekovským sedlákům a v té době rod z Postřekova za ne zcela vyjasněných okolností odchází. Nálezy zahrnují i ražby starší, již od 14. století. Jedná se v podstatě o mince z celé středoevropské ob-lasti, tedy z území, kde platil od 16. století tolarový systém. Třeba-že svědčí o prosperitě chodských sedláků, zejména v době jagellon-ské, nejsou zastoupeny větší tola-rové ražby, zato ražby grošové jsou hojné. V domažlickém muzeu je ovšem z těchto velmi obsáhlých nálezů zastoupena pouze část.  PhDr. Jan Vogeltanz 

Na začátku 15. století byly Poběžo-vice (villa Pobiezowicz) vesnicí. Je-jich existenci potvrzují pohledávky (snad desátky), které vesničané odváděli faráři Dobrohostu z Měl-nice, jenž působil i v kostele v Šitboři. Tam byly Poběžovice při-fařeny. Dobrohost z Mělnice v roce 1429 zemřel a snad tu byl i pocho-ván. Ale  Poběžovice jsou jmeno-vány i jako součást držby Bohusla-va z Horšova. Jeho jméno je mimo jiné známé z dlužního úpisu z roku 1419, podle kterého dal Bohuslav z Horšova zapsat na své tvrzi, dvo-ru a vsi Poběžovice 100 kop grošů, 

které si vypůjčil od pražského kra-máře Švarcšterna a jeho manželky Kateřiny. Bohuslav nebyl rozhodně přívržencem Mistra Jana Husa. Na-opak zůstal věren  císaři Zikmun-dovi, kterému dokonce půjčil jistý obnos. Zato roku 1424 povýšil Zik-mund, který ale asi sotva věděl ně-co o Poběžovicích, ves na městeč-ko s právem týdenního trhu. Zda byl v roce 1415 v Poběžovicích ně-kdo, kdo měl s učením slavného Mistra něco do činění, není známo. Jen to, že války, rozpoutané po je-ho smrti, znamenaly i pro Poběžo-vice jejich zchudnutí.               MŠ       

Bezpečnostní  agentura  přijme muže, ženy, důchodce, ČID na ostrahu objektu (hala) v Ostrově-Mutěníně.  Práce v uniformě,  denní i noční směny,  nástup od července 2015. V případě zájmu volejte   PO-PÁ od 09:00 do 15:00 hod. na tel. číslo: 739 453 050. Děkujeme za Váš zájem  a těšíme se na případnou  spolupráci. 

Pražský groš Václava II 

Denár Břetislava I Krejcar Františka Josefa I 


